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Ministerstvo chce mírnit tresty. Zloději a neplatiči
alimentů by nemuseli do vězení

tn.nova.cz/zpravodajstvi/clanek/511722-ministerstvo-chce-menit-tresty-zlodeji-a-neplatici-alimentu-by-nemuseli-do-
vezeni

Česko má dlouhodobě přeplněné věznice. Ministerstvo spravedlnosti
proto přišlo s návrhem, který má změnit tresty za některé méně
závažné trestné činy. Pokud návrh projde, vězení by se mohli vyhnout
třeba zloději nebo rodiče, kteří neplatí alimenty.

Nejvíce vězňů si odpykává tresty za krádeže a maření úředního
rozhodnutí. Dekriminalizace těchto trestných činů by mohla výrazně
ulevit českým věznicím.

"Chtěli bychom se zaměřit na to, aby byl co nejčastěji ukládán
peněžitý trest. Samozřejmě v případech, kde to povaha a závažnost
toho spáchaného trestného činu umožňuje," vysvětlil náměstek
ministra spravedlnosti Antonín Stanislav.

Nově by se vězení vyhnuli ti, kteří neplatí výživné nebo mařili úřední
rozhodnutí v případě správního řízení. Tedy například ti, kteří staví
bez stavebního povolení. Rezort také řeší, jestli u krádeže snížit
spodní hranici trestu, nebo trest vězení pro recidivisty nezrušit úplně.
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"Okolo 70 procent vězňů je tam poněkolikáté, což znamená, že ta
účinnost toho systému není taková, když lidé se do věznic vrací.
Tohle se musí změnit," prohlásil místopředseda Českého
helsinského výboru Miroslav Krutina.

"Aby opravdu nedocházelo k nadužívání trestu odnětí svobody jako
hlavní sankce," přál by si generální ředitel Vězeňské služby Simon
Michailidis.

Odsouzení by místo vězení museli uhradit veškerou finanční újmu a
k tomu ještě poslat deset procent ze způsobené škody na speciální
účet pro oběti trestných činů.

"Člověk na to musí vydělat, musí na to vydělat nějakým sociálně
adaptovaným způsobem a může to na něj mít pozitivní vliv," myslí si
psycholog Radek Ptáček. 

Bývalý ministr spravedlnosti Jiří Pospíšil (TOP 09), za jehož
působení ve vládě se tresty naopak zvedaly, je proti. "Ti lidé se
nebudou bát a povede to k nárůstu trestných činů. Takže ne
dekriminalizovat, ale lépe pracovat s odsouzenými, aby z nich nebyli
recidivisté," řekl.
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Navrhované změny trestního zákoníku by měly po prázdninách
zamířit do mezirezortního připomínkového řízení a začít by měly
platit možná už příští rok.

Ministerstvo spravedlnosti uvažuje také o snížení trestní sazby za
řízení pod vlivem návykové látky, a to v případech, kdy řidič
nezpůsobí žádnou škodu.

Podle odborníků je nutné počty vězňů opravdu snížit. Zatímco loni
jich za mřížemi přibyly za celý rok přibližně čtyři stovky, letos už
skončilo ve věznicích na 640 lidí.

Aktuálně je ve věznicích téměř 20 tisíc trestanců. Na 100 tisíc
obyvatel tak připadá 180 vězňů, což je čtvrtý nejhorší výsledek mezi
zeměmi Evropské unie. Vězeňské službě navíc stále chybí
zaměstnanci. Změna je podle odborníků nevyhnutelná.
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